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ACTA  

SESSIÓ ORDINÀRIA  

COMITÈ EXECUTIU DE L’FMC DE 3 DE JULIOL DE 2017 

 

S’inicia la sessió a les 12.05 hores a la seu de l’entitat. 

 

Hi assisteixen: 

Xavier Amor Martín, President  de l’FMC i Alcalde de Pineda de Mar; Rosa Pujol Esteve, Alcaldessa d’AITONA; 
Fèlix Alonso Cantorné, Alcalde d’ALTAFULLA; Mercè Esteve Pi, Alcaldessa de BEGUES; Amador Marqués Atés, 
Alcalde de BOSSÒST; Miquel Arisa Coma, Alcalde de CENTELLES; Eduard Rivas Mateo, Alcalde 
d’ESPARREGUERA; Eduard Piera Secall, Alcalde de LA FULIOLA; Sergi Mingote Moreno, Alcalde de PARETS 
DEL VALLÈS; Abigail Garrido Tinta, Alcaldessa de SANT PERE DE RIBES; Josep Fèlix Ballesteros Casanovas, 
Alcalde de  TARRAGONA; Esther Pujol Martí, Alcaldessa de TIANA; Ma. José Beltran i Piñol, Alcaldessa de 
TIVENYS;; Toni Masana  i Ubach, Alcalde de VACARISSES; Carlos Álvarez i González, Alcalde de VILAMALLA; 
Juan Ignacio Soto Valle, Secretari General de l’entitat i Sonia Arnedo, Laura Gàlvez i Elisabet P. Redortra, de la 
secretaria general de l’entitat. 

Excusen la seva assistència: 

Joan Josep García Rodríguez, Alcalde d’ALFORJA; Albert Neiro Roman, Alcalde de BALSARENY; Àlex 
Hernández González, Alcalde de CABANES; Jaume Domènec i Jordà, Alcalde de FALSET; Àlex Garrido Serra, 
Alcalde de MANLLEU; Laura Campos Ferrer, Alcaldessa de MONTCADA I REIXAC; José Antonio Montero 
Domínguez, Alcalde de MONTORNÈS DEL VALLÈS; Ana Maria Martínez Martínez, Alcaldessa de RUBÍ; Lluïsa 
Moret i Sabidó, Alcaldessa de SANT BOI DE LLOBREGAT; Olga Carbonell Sabartés, Alcaldessa de SANT 
CLIMENT SESCEBES;  Marc Garcia i Nadal, Alcalde de SANT JULIÀ DE LLOR I BONMATÍ; Josep Salom Ges, 
Alcalde de TONA; Josep López i Ruiz, Alcalde d’ULLÀ 

 

 

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària del 24 d’abril de 2017 

2. Aprovació, si escau, de l’informe d’activitats de l’entitat corresponent al període abril-maig de 2017 

3. Designació dels membres de l’FMC a les comissions mixtes i òrgans de participació i col·laboració amb 
la Generalitat de Catalunya. Donar compte de les Resolucions de la Presidència corresponents  

4. Formulació dels comptes anuals de l’entitat corresponents a l’exercici 2016. Aprovació si escau 

5. Memòria anual de gestió i d’activitats de l’entitat corresponent a l’exercici 2016. Aprovació si escau 

6. Pressupost de l’entitat per a l’exercici 2017. Aprovació si escau 

7. Ratificar, si escau, les observacions a diferents projectes normatius elaborades pels serveis tècnics i 
jurídics de l’FMC:  

a) Projecte de decret de venda directa de llet crua de vaca destinada al consumidor final 

b) Projecte de decret de la Comissió de Fons per a la Protecció de l’Ambient Atmosfèric 

c) Proposta d’ordre d’aprovació de les aplicacions de la Plataforma de serveis de contractació 
pública i del Sobre Digital 

d) Projecte d’ordre per la qual s’estableix el currículum del cicle formatiu de grau superior de 
disseny tècnic en tèxtil i pell 
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e) Projecte de decret pel qual es regula la Comissió per a la Facilitació de l’Activitat Econòmica i 
el seu Consell Assessor  

f) Projecte de decret dels drets i deures dels infants en el sistema de protecció i de procediment i 
mesures de protecció de la infància i l’adolescència 

8. Donar compte dels expedients que han estat en tràmit d’informació pública i dels quals no s’ha 
considerat necessari presentar observacions 

9. Informació relativa a la compareixença davant la Comissió d’Empresa i Coneixement del Parlament de 
Catalunya en relació al Projecte de llei de comerç, serveis i fires 

10. Donar compte de diferents convenis de col·laboració formalitzats per l’FMC 

a) Conveni entre el Departament de Governació, Administracions Públiques i Habitatge i la 
Federació de Municipis de Catalunya, regulador del règim jurídic de la subvenció nominativa 
establerta a la Llei 4/2017, del 28 de març, de pressupostos de la Generalitat de Catalunya per 
al 2017 

b) Conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i 
Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals per al desenvolupament, el manteniment i l’actualització 
del Banc de bones Pràctiques dels Governs Locals i al Conveni de col·laboració entre la 
Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i 
Locals per a la realització de la memòria anual de l’entitat de l’exercici 2017 

c) Acord entre l'Institut Català de les Dones, l'Associació Catalana de Municipis i Comarques i la 
Federació de Municipis de Catalunya relatiu al mecanisme de cooperació interinstitucional per 
a traslladar l'impuls de les polítiques d'igualtat de gènere i contra la violència masclista a 
Catalunya 

11. Qüestions sobrevingudes 

12. Precs i preguntes 

 

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ, 

Prèvia comprovació del quòrum legalment establert per a la vàlida celebració de la sessió, el President la declara 
oberta amb subjecció a l’ordre del dia precedent. La convocatòria de la sessió va realitzar-se el dia 22 de juny 
d’enguany. 

 

 

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària del 24 d’abril de 2017 

Vist l’esborrany de l’acta de la sessió ordinària del Comitè Executiu del 24 d’abril de 2017, el qual ha estat 
distribuït amb antelació als membres de l’òrgan esmentat. 

S’aprova per unanimitat. 

2. Aprovació, si escau, de l’informe d’activitats de l’entitat corresponent al període abril-maig de 2017 

“Des de la darrera sessió ordinària del Comitè Executiu, celebrada el 24 d’abril de 2017, l’activitat de la 
Federació de Municipis de Catalunya queda recollida en el document que s’adjunta com a Annex I, i que 
comprèn el període abril-maig de 2017. 

D’acord amb això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord següent: 

Únic.- Aprovació, si s’escau, de l’informe d’activitats de l’FMC del període comprès entre l’1 d’abril i el 31 de 
maig de 2017, conforme al document que en Annex I s’integra a aquesta proposta.” 

S’aprova per unanimitat. proposta 

http://www.fmc.cat/


vers 

       

 Via Laietana, 33 6è. 1a. 08003 Barcelona –Tel. 933104404 –Fax 933107103 www.fmc.cat  Página 3 de 25 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President explica que d’entre tot el que hi ha a la documentació –avui més àmplia perquè s’hi porten informes, 
auditories, i el pressupost detallat, etc.- es pot trobar la relació d’activitats d’aquest darrer trimestre i aquesta part 
de la memòria s’afegeix a la memòria anual. Precisament avui s’aprovarà la corresponent a l’exercici 2016. En 
aquest punt estem parlant del període abril-maig de 2017. 

3. Designació dels membres de l’FMC a les comissions mixtes i òrgans de participació i col·laboració 
amb la Generalitat de Catalunya. Donar compte de les Resolucions de la Presidència corresponents  

“En execució de l’acord del Comitè Executiu de data 24 d’abril de 2017, i de conformitat amb les propostes dels 
diferents grups, s’ha procedit a nomenar els representants de l’FMC en els diferents òrgans de participació i 
col·laboració amb els Departaments de la Generalitat de Catalunya, de manera que la representació queda de la 
següent manera:  

1. Comissió de Polítiques de Joventut:  

 Cristian Alcázar Esteban, 3r. Tinent d’alcalde de l’Ajuntament de l’Hospitalet de Llobregat en substitució 
del senyor Carles Cabanillas Néjera. 

2. Consell Rector del Pla Nacional de Joventut de Catalunya (PNJCat): 

 Cristian Alcázar Esteban, 3r. Tinent d’alcalde de l’Ajuntament de l’Hospitalet de Llobregat en substitució 
del senyor Carles Cabanillas Néjera. 

3. Comitè d’Avaluació de Necessitats de Serveis Socials 

 Titulars: Gemma Bellvehí Oliver, directora de Serveis Personals, Benestar, Famílies i Polítiques 
d'Igualtat de l’Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet; Lourdes Zanuy Sanlorien, cap de servei de 
Serveis Socials de l’Ajuntament de Lleida; Estrella Argüelles Busto, directora d'Àrea d'Igualtat i Drets 
Socials de l’Ajuntament de Sant Boi de Llobregat. 

 Suplents: Mònica Murillo Blasco, tècnica de Serveis Socials de l’Ajuntament de Sant Boi de Llobregat; 
Rosa Baixas, cap d'Acció Social i Polítiques d'Igualtat de l’Ajuntament de Sant Joan Despí i José Luis 
Ariño Buil, gerent de l’Ajuntament de Rubí. 

4. Consell Assessor de l’Habitatge:  

 Xavier Amor i Martín, president de l’FMC 

 Lluïsa Melgares Aguirre, 3a Tinent d’alcalde i regidora delegada d’habitatge de l’Ajuntament de 
Terrassa.  

5. Consell de Direcció de l’Agència Catalana de Consum: 

 Sònia Guerra López, directora de l’Àrea d’Igualtat i Drets Socials de l’Ajuntament de Sant Boi de 
Llobregat. 

6. Comissió Institucional del Sistema d’equipaments escènics i musicals:  

 Àlex Garrido alcalde de Manlleu i president de l’Àmbit de Cultura, Joventut i Esports de l’FMC i Manuel 
Martínez, tinent d’alcalde de Sant Feliu de Llobregat i vicepresident de l’Àmbit de Cultura, Joventut i 
Esports de la Federació de Municipis de Catalunya.  

7. Comissió per a l’elaboració del Pla Estratègic de Salut del Baix Llobregat de la Regió Sanitària de Barcelona  

 Josep Perpinyà i Palau, president del CC del Baix Llobregat i alcalde de Sant Just Desvern;  

 Enric Llorca Ibáñez, alcalde de Sant Andreu de la Barca;  

 Joan Borràs i Alborch, alcalde del Papiol;  

 Margarita García Domínguez, Tinent d’alcalde de l’Ajuntament del Prat de Llobregat;  

 Antoni Pons i Vilaplana, 1r Tinent d’alcalde de l’Ajuntament de Castellbisbal;  
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 Jesús Husillos Gutierrez, Tinent d’alcalde de l’Ajuntament de L’Hospitalet de Llobregat;  

 Gisela Navarro Fuster, Tinent d’alcalde de l’Ajuntament de Viladecans;  

 Salud González Martín, regidora de l’Ajuntament de Sant Boi de Llobregat;  

 Jordi Gil Dorado, conseller comarcal del Baix Llobregat i regidor de l’Ajuntament de Sant Vicenç dels 
Horts. 

8. Comissió per a l’elaboració del Pla Estratègic de Salut de la Regió Sanitària de Girona:  

 Òscar Aparicio Pedrosa, vicepresident 1r del CC Baix Empordà;  

 Santiago Macip i Esteller, 4t T. Alcalde de l’Ajuntament de Pineda de Mar;  

 Marc Garcia i Nadal, alcalde de Sant Julià de Llor i Bonmatí;  

 Anna Massot i Font, 2a T. Alcalde de l’Ajuntament de Castelló d’Empúries;  

 Maria Teresa Bravo Rodríguez, 3a Tinent d’alcalde de l’Ajuntament de La Bisbal d’Empordà;  

 Pere Moradell i Puig, conseller del CC Alt Empordà i alcalde de Torroella de Fluvià;  

 Josep Melcior Muñoz Ayats, regidor de Sant Feliu de Guíxols. 

Altrament, es considera procedent formalitzar la proposta de nomenament del senyor Valentí Oviedo, gerent de 
l’ICUB de l’Ajuntament de Barcelona, com a representant de l’FMC en el Consell d’Administració del Consorci 
per a la Normalització Lingüística, en substitució de la senyora Berta Sureda. 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Primer.- Prendre coneixement de les diferents Resolucions de Presidència en virtut de les quals s’ha designat 
els representants de l’FMC en els diferents òrgans de participació i col·laboració amb la Generalitat de 
Catalunya. 

Segon.- Facultar el President àmpliament per efectuar els nomenaments d’aquells òrgans que restin pendents, a 
proposta dels vicepresidents de l’entitat. D’aquests nomenaments se’n donarà compte al Comitè Executiu en la 
propera sessió ordinària que se celebri.  

Tercer.- Per la Secretaria General s’emetrà certificat d’aquest acord, els efectes de la comunicació als diferents 
òrgans els quals es refereix l’apartat tercer d’aquest acord.” 

S’aprova per unanimitat.. 

4. Formulació dels comptes anuals de l’entitat corresponents a l’exercici 2016. Aprovació si escau 

“L’article 33.j) del Estatuts de la Federació de Municipis de Catalunya atribueix al Comitè Executiu l’elaboració 

del pressupost i dels comptes anuals. En execució d’aquesta previsió estatutària han estat preparats els comptes 
anuals corresponents a l’exercici econòmic de 2016 per la Secretaria General i aquesta Presidència.  

Aquests comptes anuals han estat degudament auditats d’acord amb l’informe d’auditoria independent, comptes 
anuals i informe de gestió de l’exercici finalitzat a 31 de desembre de 2016, que obra a l’expedient i que s’integra 
en aquesta proposta a tots els efectes legals.  

En virtut de tot això, aquesta presidència eleva al Comitè Executiu la següent proposta d’acord: 

Únic.- APROVAR la formulació del Comptes Anuals corresponents a l’exercici de 2016 elaborats que en 
compliment del que preveu l’article 25 dels Estatuts de l’FMC hauran de ser sotmesos a l’aprovació de 
l’Assemblea General, conforme als documents que degudament diligenciats per la Secretaria General estan 
annexats a la proposta i que s’integren en aquest acord a tots els efectes legals.“ 

S’aprova per unanimitat. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  
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Abans de passar la paraula al Secretari General, el President informa als assistents que tenen a la seva 
disposició l’auditoria tal i com es va comprometre a realitzar anualment pel que fa als exercicis econòmics. El 
resultat econòmic de l’entitat és molt positiu –així es manifesta en els documents-. No apareix cap irregularitat 
que se’ns pugui comentar en aquest sentit i sí que a l’auditoria hi ha dues propostes de millora. Són dos 
documents que hauríem de tenir en un futur: un és el registre de contractacions (l’entitat no té ara creat el 
registre de contractes – cal tenir en compte que normalment els contractes que tenim són de quanties petites –
menors - i no havíem fet com fan els ajuntaments; sí que vam aprovar com sabeu les Instruccions de 
contractació en el seu moment. És una de les propostes de millora que ens fan i  la posarem en marxa; ja ho he 
comentat amb el Secretari General. L’altre és en relació a l’organigrama de l’entitat, els auditors ens recomanen 
tenir, entre d’altres elements d’ordenació que afecten a la plantilla, una valoració dels llocs de treball de l’entitat. 
Aquests dos temes són a la carta de recomanacions en una auditoria sense reparaments. Hem de recordar que 
la liquidació de l’exercici va oferir com a resultat un superàvit del voltant dels 20.000 euros, redreçant el dèficit 
inicial de més de cent mil euros amb el qual partia el pressupost; això ha estat també fruit de la gestió diària, del 
dia a dia de l’entitat.  

El Secretari General explica que la documentació es va trametre amb la convocatòria de la sessió del Comitè 
Executiu. L’auditoria reflexa un resultat positiu i una valoració positiva des del punt de vista comptable, dels 
paràmetres de control que corresponen a aquesta auditoria financera. La carta de recomanacions -que 
habitualment demanem-  proposa aquestes dues millores apuntades pel President i d’altres qüestions tècniques 
ja s’han resolt durant l’exercici 2016. D’altra banda, tenim un resultat pressupostari força sanejat –i això ho 
reflecteixen els auditors, que interpreten el tancament de l’exercici. Pel que fa a les recomanacions de millora, el 
registre de contractes, d’acord amb la normativa contractual i en el grau que a la nostra entitat afecta, val a dir   
que no tenim una activitat contractual important; amb caràcter general només són contractes d’assistència 
tècnica de quanties menors. En els temes de personal, ens recomanen tenir unes pautes pel que fa a la 
contractació de personal, si escau, i tenir uns documents, uns expedients mínims, on es reflecteixi l’historial de 
les persones que treballen a la Federació. Un document molt semblant al que tenen els ajuntaments quan 
aproven la relació de llocs de treball i la plantilla. Les dades i les conclusions estan a l’abast dels membres del 
Comitè Executiu.  

S’incorpora a la reunió l’alcaldessa de Begues. 

Per ampliar, el President explica que en la documentació de l’auditoria hi ha una part en un format de 
presentació PowerPoint en la que es veu molt clarament amb gràfics on estan els estalvis que hem realitzat, on 
està la despesa que hem tingut i, finalment, trobareu també les conclusions (pàgines 50 a 52) de l’exercici i teniu 
tota la informació d’una manera molt clara perquè la pugueu revisar.   

Antoni Masana, alcalde de Vacarisses i vicepresident de l’FMC demana si surt en el document el que s’ha 
executat del que s’ha pressupostat, és a dir, la liquidació. El Secretari General respon que en el pressupost hi ha 
una informació de comparativa, és un pressupost molt complert on hi surt. La liquidació reflexa aquesta 
comparativa, d’acord amb les normes comptables aplicables a l’entitat; nosaltres no tenim crèdits limitatius com 
en el cas dels ens públics; el que reflexa el pressupost és el que havies aprovat i el que has gastat, i gairebé no 
hi han desviacions. Però poden haver-hi desviacions perquè –a diferència del sector públic- no tenim la limitació. 
Els auditors i l’informe de tancament ens diuen que l’estalvi aquest any ha estat de nou en personal i en despesa 
corrent. Pel que fa al personal la Federació, que té una configuració molt semblant a la basca EUDEL, que 
compta amb 19 persones; nosaltres ara tenim 15 persones en plantilla. Hem reduït 3 llocs de treball en aquests 
darrers 3 anys.  

El President clou el debat aclarint que el que es fa avui és aprovar-ho per elevar-ho a l’Assemblea, com d’altres 
punts de l’ordre del dia d’avui.  

5. Memòria anual de gestió i d’activitats de l’entitat corresponent a l’exercici 2016. Aprovació si escau 

“En execució de l’acord del Comitè Executiu de data 24 d’octubre de 2016, en virtut del qual es va encarregar a 
la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals la realització de la memòria anual de l’entitat de 
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l’exercici 2016, s’ha elaborat el document de memòria corresponent al període 1 de gener a 31 de desembre de 
2015.  

La memòria d’activitats 2016, que haurà de ser objecte d’aprovació a la propera Assemblea General ordinària 
que se celebri, contempla el conjunt d’accions i activitats que en els diferents àmbits d’atenció de l’entitat s’han 
dut a terme al llarg de l’exercici. 

Prioritats en l’activitat de l’FMC durant el 2016 

L’activitat associativa de l’FMC durant l’any 2016 s’ha centrat des del punt de vista intern en la consolidació 
organitzativa de l’estructura d’àmbits acordada a l’Assemblea General de 23 d’octubre de 2015. El canvi 
organitzatiu concentra en nou àmbits sectorials l’activitat de l’FMC i supera la vella organització a través de 
comissions, oferint major transversalitat a l’acció i millor suport per part dels serveis generals interns a l’abast. 
Aquesta activitat de caire orgànic-institucional i la renovació de la representació de l’entitat ens els diferents 
organismes mixtes de la xarxa institucional – principalment la vinculada a la Generalitat de Catalunya- però 
també a partir de l’any 2015, la corresponent a la xarxa associativa municipal de la qual l’entitat forma part a 
través de la seva presidència. Las memòries d’Activitats i de Gestió de l’entitat de l’any 2016, elaborada per la 
Fundació d’Estudis Carles Pi i Sunyer deixa testimoni extens d’això i del conjunt d’accions i activitats dutes a 
terme per l’FMC i a la qual ens remetem. 

Destaquem aquí, però, que l’FMC ha dut a terme al llarg de l’exercici 2016 un seguit d’accions que ja s’havien 
emprès l’any anterior i que ara s’han intentat reforçar i/o consolidar. Així, el seguiment de les iniciatives d’impacte 
normatiu -mediat i immediat- sobre els governs locals; les accions i iniciatives que requereixen el posicionament 
de l’FMC; la millora interna dels procediments i de la gestió pressupostària i organitzativa de l’entitat; els serveis 
d’assistència i formació i d’altres; i la transparència i bon govern.  

Aquests eixos defineixen el perfil bàsic de l’activitat de l’entitat durant l’any 2016 i, sistematitzats a la memòria, 
revelen quatre grans prioritats de l’actuació:  

La defensa de l’autonomia local amb reforç del posicionament en clau municipalista  

L’activitat en aquest àmbit ha estat- i encara continua sent-ho- molt rellevant. El marc de la LRSAL segueix sent 
d’atenció prioritària per a la nostra entitat. La focalització principal del seguiment de l’acció normativa, en tant que 
afecta a la reforma empresa per l’LRSAL – amb les successives sentències del Tribunal Constitucional – com per 
quant afecta a disposicions legals i reglamentàries  del legislador sectorial, del Parlament de Catalunya i del 
l’Administració de la Generalitat, esdevé prioritària per a l’FMC i, en aquest sentit, l’FMC ha continuat treballant 
per preservar del nostre àmbit d’actuació els efectes més negatius de la vigent llei de racionalització i 
sostenibilitat de l’administració local i d’altres normes que afebleixin el marc competencial local.  

Es renova així un compromís d’atenció preferent al seguiment de l’aplicació d’aquesta reforma i a afavorir un nou 
canvi normatiu que respecti l’autonomia local i s’adeqüi als interessos de les nostres comunitats locals. Per això, 
des de la nostra entitat s’ha volgut continuar aportant els instruments i eines mitjançant els què es pugui facilitar 
la gestió diària dels governs locals; un exemple va ser l’acord de col·laboració amb el Col·legi de Secretaris, 
Interventors i Tresorers de Barcelona, en la redacció estàndard de la clàusula de garantia d’acord amb l’art. 
57bis de la LBRL o l’elaboració, per encàrrec conjunt amb l’ACM, de l’informe sobre la participació dels ens 
locals de Catalunya en els Tributs de l’Estat: Anàlisi del model i propostes de millora, amb la seva redacció final 
del gener de 2016.  

Impacte i seguiment normatiu 

El seguiment d’iniciatives normatives amb incidència en el món local que és un eix estatutari de la nostra entitat, 
ha estat també una prioritat rellevant amb el  conjunt d’accions i/o d’activitats, de les quals en destaquem les 
relatives al seguiment d’aquelles que el Govern sotmet a informe de la Comissió de Govern Local. La memòria 
contempla una relació detallada d’aquesta activitat de seguiment normatiu, destacant el treball que l’FMC ha 
realitzat en relació a l’aplicació del desplegament de les lleis de transparència, la vigent llei de simplificació 
administrativa – implantació de la finestreta única -,les normes de desplegament de  l’LRSAL en matèria de 
sostenibilitat financera, la Llei de Comerç, Serveis i Fires, la Llei de Ports i d’altres. El procés iniciat per la 
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Generalitat sobre la reforma dels governs locals a Catalunya també ha estat objecte d’especial atenció per part 
de l’entitat, com els acords al voltant del Pacte Digital i a les polítiques i reformes legals sobre Habitatge i sobre 
la pobresa Energètica, que va culminar – entre d’altres accions - amb l’aprovació  de la Llei 24/2016 en la 
redacció de l’avantprojecte de la qual va tenir part activa l’FMC.  

Val a dir que, en part, l’atenció sobre aquests aspectes d’interès local s’ha desplegat, en el marc dels convenis 
signats amb la Generalitat de Catalunya i d’altres entitats, en l’àmbit d’accions formatives o participació en grups 
de treball encarregats d’afavorir un endinsament d’aquestes reformes normatives el més eficaç i eficient possible. 

Transparència i bon govern. Nova governança 

Aquesta prioritat neix del compromís dels òrgans de govern de l’entitat i també de la necessitat legal d’adaptació 
dels ens locals a les diferents normatives de transparència (la Llei estatal i la Llei catalana). En l’àmbit intern de 
la nostra organització, la nova governança forma part del procés d’innovació, modernització i bon govern que 
s’inicia a l’any 2014, amb la implantació de procediments dissenyats i adreçat al funcionament eficaç i eficient de 
l’entitat, amb subjecció a les normes de control i de funcionament de les quals s’ha dotat a l’entitat en els tres 
últims anys.   

Així, doncs, l’FMC ha continuat treballant aquest 2016 en les mesures adreçades a millorar els processos de 
gestió interna i la governança de l’organització: l’aprovació de les instruccions de contractació, l’aprovació de les 
normes generals de funcionament intern i de control relatives a la gestió pressupostària, els comptes anuals, la 
tresoreria i la comptabilitat de l’FMC, que ja es van començar a aplicar l’any anterior.  

És destacable en aquest àmbit el desenvolupament i la consolidació dels procediments de millora en la gestió i 
dels compromisos fixats per assegurar el control i la transparència en l’acció de l’entitat. El portal de 
transparència en el funcionament de la nova web corporativa, respon a aquest compromís. I també d’una forma 
significativa el Programa de Compliance aprovat pel nou Comitè Executiu, electe en data 23 d’octubre de 2015, 
sobre la base del document elaborat per l’anterior Comitè Executiu. Totes aquestes mesures estan adreçades a 
implementar una governança de l’entitat basada en la transparència i l’austeritat.  

Cap en fora i del conjunt d’accions i activitats en aquest àmbit destaquem la elaboració del Codi de Conducta per 
a càrrecs electes i directius locals, en col·laboració amb el CSITAL de Catalunya.  

Amb tot, i en l’ordre intern hem de destacar l’acció empresa per l’entitat en aquesta aposta de millorar els 
processos de gestió interna, incrementant la transparència. Així, el portal de Transparència de l’FMC ofereix 
informació sobre l’abast d’aquesta acció i del compromís dels òrgans de govern sobre la nova governança de 
l’entitat. La millora continuada dels processos interns és un repte i per això està subjecte a la necessitat del seu 
examen i avaluació permanent a través dels informes d’auditoria.   

Serveis als associats 

És el gruix més important des del punt de vista quantitatiu i es refereixen als serveis d’interès més singularitzats 
per als nostres associats. De fet, la particular posició institucional i estatuària de l’FMC, la seva vocació de servei 
als membres i, per extensió al conjunt dels governs locals catalans, és una prioritat constant de l’entitat, com ho 
demostra el volum de les activitats quantificades en la memòria anual de 2016.  

Els nostres estatuts determinen que per al compliment de les seves finalitats de representació i defensa dels ens 
locals, l’FMC ha de facilitar l’intercanvi d’informació sobre temes locals, prestar serveis d’assessorament per als 
seus membres, organitzar seminaris, sessions de formació i assistència tècnica, promoure publicacions d’interès 
locals, etc. Aquest mandat estatutari té un impacte directe en les tasques de la Federació que també des del 
punt de vista de projecció continuem en la línia de millorar- fem ressò de manera especial a l’increment de 
comunicats i notes informatives als associats, la difusió continua i de manera setmanal amb la newsletter- entre 
d’altres mitjans, així com a les accions relatives a la promoció i difusió del coneixement, la resolució de dubtes i 
consultes dels membres mitjançant l’avaluació d’informes, consultes i publicacions.  

Durant l’any 2016 tres accions destaquen del conjunt que integra la Memòria de Gestió : 1) La nova APP de 
l’entitat, com a eina de comunicació immediata amb els associats i usuaris en general; 2) La implementació 
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definitiva de la nova web de l’entitat, amb eines d’informació i accés de dades obertes als usuaris;3) La 
distribució gratuïta als ens locals de Catalunya del Codi de Règim Local, edició 2016.  

En virtut d’això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’aprovació de l’acord següent:  

Únic.- El Comitè Executiu acorda l’assabentat del document de la memòria d’activitats 2016, pendent 
d’incorporar-se a l’agenda i ordre del dia ordinari de l’Assemblea General on se sotmeti a aprovació d’acord com 
es preveuen a les disposicions estatutàries de l’FMC.” 

S’aprova per unanimitat.. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President explica que a través del conveni que tenim signat amb la Fundació Carles Pi i Sunyer, ells 
s’encarreguen de fer tot el resum final de l’activitat de l’entitat. També és un document que formulem per elevar a 
l’Assemblea. Dels capítols que conté aquesta memòria, les prioritats de l’activitat del 2016, la defensa de 
l’autonomia local amb el reforç del posicionament en clau municipalista, impacte i seguiment normatiu –que és el 
dia a dia de l’entitat-, temes de transparència, bon govern i nova governança, i l’últim capítol és el dels serveis 
als associats on es pot trobar tot el llistat d’activitats que hem anat fent en aquesta línia. També ho teniu a la 
documentació molt explicat i fins i tot podeu fer un seguiment per dia.  

6. Pressupost de l’entitat per a l’exercici 2017. Aprovació si escau 

“L’article 25 dels Estatuts de l’entitat atribueixen la competència per aprovar el Pressupost a l’Assemblea 
General. D’acord amb això, s’ha elaborat el pressupost general de l’entitat de l’any 2017 de conformitat amb 
l’estructura i recomanacions tècniques proposades pel Consell del Col·legis de Secretaris, Interventors i 
Tresorers de l’Administració local de Catalunya, segons el conveni formalitzat amb aquesta entitat en data 1 de 
setembre de 2014. 

D’acord amb la nova estructura pressupostària i de comptabilitat seguida per a la confecció del Pressupost, 
l’activitat econòmica i financera de la Federació de Municipis de Catalunya es registra a través del Pla General 
Comptable (PGC) de forma que permetrà fer el seguiment de l’execució pressupostària de forma instantània i 
automàtica, a partir de la comptabilitat, sense que calgui realitzar cap càlcul addicional de conversió. Així, la nova 
estructura pressupostària de l’FMC permetrà un seguiment i avaluació permanent de tota l’activitat econòmica 
financera durant l’exercici i facilitarà una major informació i, si s’escau, l’adopció de les mesures correctores que 
siguin necessàries; tot això a partir de la informació proporcionada per la comptabilitat i dels indicadors d’activitat 
associats als objectius. 

El resum del pressupost d’ingressos i despeses el conforma el següent quadre: 

 ESTAT D'INGRESSOS. Compte PGC 

ACTIVITAT 1 
FORMACIÓ I 
ACTIVITATS 

ASSISTENCIALS 

ACTIVITAT 2 
COMUNICACIÓ I 

PROJECCIÓ 
INSTITUCIONAL 

ACTIVITAT 3 
SERVEIS GENERALS 

I SUPORT LOCAL TOTAL 

Quotes ens associats 0,00 0,00 1.543.378,70 1.543.378,70 

Aportacions 0,00 0,00 300.000,00 300.000,00 

Subvencions oficials a l'activitat 130.944,00 0,00 0,00 130.944,00 

Altres ingressos accessoris i altres de gestió corrent 122.000,00 13.000,00 0,00 135.000,00 

Ingressos financers 0,00 0,00 2.500,00 2.500,00 

Ingressos excepcionals 0,00 0,00 1.000,00 1.000,00 

TOTAL  INGRESSOS 252.944,00 13.000,00 1.846.878,70 2.112.822,70 

 ESTAT DE DESPESES. Compte PGC     

Despeses de personal 44.076,17 60.740,27 793.235,09 898.051,53 

Formació, Jornades 267.040,00 22.000,00 20.000,00 309.040,00 
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Aportacions a entitats 0,00 0,00 216.205,00 216.205,00 

Despeses de la Seu Social 0,00 0,00 194.000,00 194.000,00 

Despeses de funcionament 0,00 18.000,00 119.000,00 137.000,00 

Serveis externs 25.000,00 0,00 69.000,00 94.000,00 

Publicacions 0,00 60.500,00 0,00 60.500,00 

Desplaçaments i altres de representació 0,00 0,00 48.000,00 48.000,00 

Altres despeses 636,91 0,00 299.506,81 300.143,72 

TOTAL  DESPESES 336.753,08 161.240,27 1.758.946,90 2.256.940,25 

BENEFICI (+) /PÈRDUA (-) PRESSUPOST ECONÒMIC -83.809,08 -148.240,27 87.931,80 -144.117,55 

 INVERSIONS. Compte PGC     

Inversions 0,00 0,00 23.000,00 23.000,00 

ELIMINACIÓ DESPESES NO FINANCERES: DOTACIÓ 
AMORTITZACIÓ 

0,00 0,00 -18.000,00 -18.000,00 

SUPERÀVIT (+) / DÈFICIT (-) PRESSUPOST FINANCER -83.809,08 -148.240,27 82.931,80 -149.117,55 

Quadre 1 

A més de la nova estructura pressupostària, són destacables les limitacions en la despesa, seguint un criteri 
d’austeritat. En aquest aspecte, el document pressupostari integra les Normes generals de funcionament i control 
de l’entitat aprovades pel Comitè Executiu en sessions de 16 de desembre de 2014 i 13 de juny de 2016 i per 
l’Assemblea General de data 8 de juliol de 2016 que, juntament amb les Instruccions de contractació aprovades 
pel Comitè Executiu en data 28 d’octubre de 2014 introdueixen un marc regulador que pretén facilitar la 
transparència i el control de l’activitat de l’entitat d’acord amb els compromisos de nova governança de l’FMC. 

 

 

Quadre 2 
 

D’acord amb tot això, proposo al Comitè Executiu l’aprovació del següent ACORD: 

Únic.- APROVAR el projecte de pressupost de l’entitat per a l’exercici econòmic 2017 i elevar-lo a l’Assemblea 
General per a la seva aprovació d’acord amb l’article 25 dels Estatuts de l’entitat, de conformitat amb l’Annex I 
que s’adjunta a la proposta, amb un total de 82 folis, rubricats i segellats pel Secretari General, a tots els efectes 
legals.”  
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S’aprova amb l’abstenció dels representants d’ERC, senyors Toni Masana, alcalde de Vacarisses, i Eduard 
Piera, alcalde de La Fuliola.  

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President explica que aquest és un dels altres documents importants d’avui perquè, com sabeu, tenim 
l’assessorament del CSITAL i, de fet, us hem adjuntat l’informe tècnic del projecte de pressupost de l’FMC per a 
l’exercici 2017, signat pel senyor Ramon Sagalés, interventor local designat pel CSITAL. El pressupost que hem 
fixat, pel que fa als ingressos és de dos milions cent dotze mil amb la continuïtat de la rebaixa de les quotes que 
ens vam fixar. I amb unes despeses de dos milions dos-cents cinquanta-sis, el que provoca sortir amb un 
pressupost amb un dèficit d’inici de cent quaranta-nou mil que –com hem fet aquest any- intentarem durant el 
curs anar rebaixant per, a ser possible, tancar a zero (no és objectiu de l’entitat tancar amb superàvit però sí a 
zero) i sinó, estem avui reconeixent que prioritzem el tema de les quotes i l’estructura que tenim. Aquí sí que en 
aquest document apareix el tema que us deia abans dels 2,4 milions. Totes aquestes dades, totes, estan al 
Portal de Transparència de la nostra entitat. Continuem sent l’entitat que té aprovat el Compliance i, per tant, no 
trobareu altra entitat que ara mateix pugui publicar en el portal de transparència els documents com els 
publiquem nosaltres. És a dir, que està l’expedient íntegre del pressupost a la vostra disposició i, en aquest cas, 
a la disposició de tothom.  

El President explica que una de les gràfiques que surt a la preacta –aclareix que dins la documentació estan 
totes les gràfiques i les explicacions corresponents- és l’evolució del pressupost en els darrers tres anys. Partíem 
de gairebé 2.250, estem intentant anar als 2.200 i ja es veu clarament, els dos darrers anys aquesta gràfica 
baixa molt pel que fa als ingressos pel tema de les quotes i llavors, el que estem fent és també anar baixant la 
despesa per tal d’equilibrar. Dir-vos que s’ha fet una feinada aquest últim any del tema de quotes, de posar-les 
també al dia. Les tenim molt controlades. Seguiment també de les subvencions d’altres administracions també 
força encarrilat i, en aquest sentit, dir-vos que per això no hem de patir. En aquest sentit econòmic la casa està 
bé. 

Pren la paraula Antoni Masana, alcalde de Vacarisses i vicepresident de l’FMC: Nosaltres, com ja ve sent 
habitual, en línies generals estem d’acord però en el que no estem d’acord és amb el que aquesta entitat paga a 
la FEMP. Pensem que la meitat de les subvencions oficials que rebem se’n van cap aquí o, per exemple, la 
formació és més o menys d’uns 267.000 euros i n’hi ha 210.000 euros que paguem a la FEMP. Evidentment 
nosaltres amb això no hi podem votar a favor. Ens abstindrem. 

El President explica que ho fa amb cada pressupost amb el vicepresident Masana perquè sabem les posicions i 
sabem els arguments del perquè. Sense voler justificar òbviament la nostra pertinença i la nostra participació a la 
FEMP, explica que estem en un moment –no cal dir-ho- clau en la política general, però també en la política amb 
relació a l’Estat amb reivindicacions intentant que ens deixin fer (perquè fins ara amb aquesta LRSAL ens han 
laminat moltes coses que abans podíem fer) i ara fem una nova ofensiva forta des de la FEMP on també som, és 
clar, part activa per intentar a veure si el municipalisme, en aquest cas a nivell estatal, té el paper que ha de 
tenir. També dir-vos que aquesta quota –que ve de moltíssims anys- es manté com el primer dia. Si haguéssim 
de pagar en funció del que paguen la resta de municipis de l’Estat, la quota seria pràcticament del doble. El que 
passa és que va haver un conveni en el seu dia i millor no tocar-lo perquè llavors la quota encara seria més 
elevada. Repeteix que tota la documentació està a disposició. Aquest document que teniu a l’abast també 
s’elevarà a l’Assemblea.  

7. Ratificar, si escau, les observacions a diferents projectes normatius elaborades pels serveis tècnics i 
jurídics de l’FMC  

a) Projecte de decret de venda directa de llet crua de vaca destinada al consumidor final 

El projecte normatiu té per objecte establir els requisits que han de complir les explotacions de llet, la producció i 
la venda de llet crua de vaca amb destinació al consumidor final o a establiments de venda minorista, no 
destinada a la transformació; així com regular el Directori de les explotacions de venda de llet crua de vaca 
destinada al consumidor final. 
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El text normatiu preveu la posada al mercat de llet crua -no escalfada a una temperatura superior a 40ºC ni 
sotmesa a un tractament d’efecte equivalent-, destinada a consum directe humà, sempre que es compleixin tots 
els requisits previstos al Reglament (CE) núm. 853/2004, que estableix les normes específiques higièniques i 
sanitàries dels aliments d’origen animal. 

La llet crua només podrà ser comercialitzada des d’una única explotació de procedència mitjançant les següents 
modalitat de venda: 

a) Venda directa al consumidor final, a l’explotació. 

b) Venda directa al consumidor final, a través de màquines expenedores, dins i fora de l’explotació. 

c) Venda a establiment minoristes, prèviament envasada. 

Quant al Règim administratiu d’autorització, les persones titulars d’explotacions productores de llet que vulguin 
realitzar l’activitat de venda de llet crua, per subministrar directament  al consumidor final o a establiments de 
venda minorista, previ a l’inici de l’activitat hauran de comunicar-ho al Servei Territorial del Departament 
competent en matèria de ramaderia corresponent. El model de comunicació ha de contenir la declaració 
responsable segons la qual es compleixen tots els requisits establerts en el projecte normatiu i en la normativa 
sectorial aplicable. La comunicació implica l’anotació d’ofici al “Directori d’explotacions de venda de llet crua de 
vaca destinada al consumidor final”, adscrit a la Direcció General de Ramaderia. 

La Federació de Municipis de Catalunya va formular observacions al Projecte de decret de venda directa de llet 
crua de vaca destinada al consumidor final en fase de consultes prèvies del DARP, 28 de setembre de 2016,  i 
en el si de la Comissió Directora de l’Agència Catalana de Seguretat Alimentària (ACSA), 28 de desembre de 
2016.  

En data 10 de maig se’ns sotmet el text del projecte dispositiu a tràmit d’audiència i, el 12 de maig, es publica 
Edicte de tràmit d’informació pública (DOGC núm. 7368, de 12.05.2017). Paral·lelament, es procedeix a fer les 
consultes pertinents als representants de l’entitat als òrgans col·legiats de l’ACSA (Comissió Directora i Comissió 
de Coordinació Interadministrativa i Intersectorial de l’ACSA), als membres de l’Àmbit de Drets Socials, així com 
als de l’Àrea Institucional de l’FMC. 

Consideracions 

La principal consideració sobre la que l’FMC ha posat l’accent de manera reiterada és la relativa a la necessària 
concreció de l’Administració competent en la inspecció, seguiment i control oficial de les diferents modalitats de 
venda de llet crua de vaca destinada al consumidor final, que, tornem a insistir, no queda convenientment 
delimitada en la darrera versió del text del projecte normatiu sotmès a informació pública: persisteixen els dubtes 
interpretatius en relació a si el control i la inspecció de les màquines expenedores correspon o no a 
l’Administració local, d’acord amb La Llei de Salut Pública. 

El text normatiu preveu una comunicació prèvia a l’inici de l’activitat que haurà de dirigir-se al Departament 
competent en matèria de ramaderia. Ara bé, l’article destinat al règim administratiu d’autorització, també haurà 
d’incloure la previsió que els titulars  d’explotacions productores de llet que optin per realitzar la venda de llet 
crua mitjançant màquines expenedores ubicades fora de l’explotació o lloc de producció realitzin la pertinent 
comunicació prèviament de l’activitat a l’Ajuntament que correspongui per raó d’ubicació d’aquestes màquines. 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Ratificar, si escau, el document d’observacions elaborat pels serveis tècnics de l’FMC en relació al 
projecte de decret pel qual es regula la venda de llet crua de vaca destinada al consumidor final.” 

b) Projecte de decret de la Comissió de Fons per a la Protecció de l’Ambient Atmosfèric 

“El Projecte de decret constitueix el desplegament reglamentari de la  disposició addicional primera de la Llei 
12/2014, del 10 d'octubre, que va crear  l’òrgan  col·legiat  que  ha  d’administrar  i  controlar  el  Fons per a la 
Protecció de l’Ambient Atmosfèric. 
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Amb l’aprovació d’aquest Decret s’estableix la governança del Fons i la gestió dels seus recursos, que s’han de 
destinar a inversions públiques en matèria de medi ambient atmosfèric, la subvenció d’instal·lacions públiques i 
privades que permetin disminuir els nivells d’emissió de contaminants a l’atmosfera i, en general, les polítiques 
de foment de la preservació i millora de la qualitat de l’aire i de reducció de la contaminació acústica i lluminosa. 

La Secretaria General va adreçar unes observacions a la Direcció general de Qualitat Ambiental i Canvi Climàtic. 

Consideracions 

Les observacions que va presentar l’FMC tenien per objecte que s’incorporés en la Comissió una representació 
dels governs locals de Catalunya a través de les entitats municipalistes més representatives (FMC i ACM), amb 
un representant per a cadascuna d’elles. 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Ratificar, si escau, les observacions presentades per l’FMC, en relació a la normativa anterior.” 

c) Proposta d’ordre d’aprovació de les aplicacions de la Plataforma de serveis de contractació pública i 
del Sobre Digital 

“El Projecte d’ordre contempla i regula l’aplicació de la Plataforma del Serveis de Contractació Pública (en 
endavant, PSCP), com instrument per a la publicació electrònica dels perfils del contractant de l’Administració de 
la Generalitat, les entitats que conformen l’administració local de Catalunya, les universitats públiques de 
Catalunya i els ens del sector públic dependents de les referides administracions i altra informació en matèria de 
contractació, així com de comunicació electrònica dels referits poders adjudicadors en els procediments de 
contractació. 

El PSCP constaria dels mòduls següents: Gestió interna (back office) consistent en el manteniment i publicació 
de la informació general de contractació: perfil de contractant i espais virtuals de licitació (expedients); 
administració del sistema; gestió externa (front office): consulta d’informació general (cerca i consulta dels perfils 
del contractant; consulta de les dades associades al perfil del contractant i dels documents publicats associats al 
perfil del contractant així com cerca, consulta i intercanvi de documents en l’espai virtual per a licitacions 
obertes), cercador,  serveis de subscripció, consulta i intercanvi de document en l’espai virtual per a les 
licitacions,  presentació de proposicions, consulta de documents a partir del codi segur de verificació (CSV) i 
perfil de licitador així com serveis d’integració.  

El projecte també regula les mesures de seguretat aplicable a la PSCP, els mecanismes necessaris per garantir 
fefaentment el moment de la difusió que es publica i per assegurar la inviolabilitat de la informació publicada així 
com les mesures per a la seva auditoria. 

En el Capítol II del projecte s’aprova i regula l’aplicació de Sobre digital (versió 2.0), integrat a la PSCP, per tal  
que, els poders adjudicadors abans referits (Administració de la Generalitat, entitats locals de Catalunya, 
universitats públiques de Catalunya i sector públic d’aquelles) així com les empreses licitadores, puguin realitzar 
els procediments d’adjudicació amb garanties jurídiques i tècniques. 

L’FMC va presentar un escrit d’al·legacions durant el tràmit d’informació pública. 

Consideracions 
A les observacions argumentàvem que la desaparició de les plataformes de les entitats locals catalanes per a la 
comunicació electrònica dels seus procediments de contractació, com a conseqüència d’aquesta Ordre i de la 
seva obligatorietat i no com a resultat d’acords entre les administracions competents en benefici de la PSCP, 
vulnerava l’article 334.5 del TRLCSP, que contempla expressament l’existència d’aquestes plataformes o serveis 
de comunicació electrònica de les  Entitats Locals i preveu la possible interconnexió d’aquests serveis o 
plataformes amb la Plataforma de Contractació de l’Estat prèvia celebració dels corresponents convenis entre les 
administracions titulars. 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 
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Únic.- Ratificar, si escau, les observacions presentades per l’FMC, en relació a la normativa anterior.” 

 

d) Projecte d’ordre per la qual s’estableix el currículum del cicle formatiu de grau superior de disseny 
tècnic en tèxtil i pell 

“El Projecte d’ordre estableix el currículum del cicle formatiu de grau superior de disseny tècnic en tèxtil i pell, 
que condueix a l’obtenció del títol corresponent de tècnic superior. 

La proposta normativa vol, d’una banda, establir el currículum del cicle formatiu de grau superior de disseny 
tècnic en tèxtil i pell i, d’altra banda, substituir el currículum del cicle formatiu de grau superior de processos 
tèxtils de filatura i teixidura de calada; el currículum del cicle formatiu de grau superior de processos 
d'ennobliment tèxtil; i, el currículum del cicle formatiu de grau superior de processos tèxtils de teixidura de punt. 
És a dir, els tres currículums professionals esmentats quedarien substituïts pel nou del cicle formatiu de grau 
superior de disseny tècnic en tèxtil i pell. 

El text sotmès a audiència va ésser informat pels serveis jurídics de l’entitat, els quals van presentar un escrit 
d’al·legacions. 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Ratificar, si escau, el document d’observacions elaborat pels serveis jurídics de l’FMC en relació al 
Projecte d’ordre per la qual s’estableix el currículum fel cicle formatiu de grau superior de disseny tècnic en tèxtil i 
pell.” 

e) Projecte de decret pel qual es regula la Comissió per a la Facilitació de l’Activitat Econòmica i el seu 
Consell Assessor  

“L’article 17 de la Llei 16/2015, del 21 de juliol, de simplificació de l'activitat administrativa de l'Administració de la 
Generalitat i dels governs locals de Catalunya i d'impuls de l'activitat econòmica, crea la Comissió, la qual té 
caràcter permanent i per finalitat seguir i avaluar la implantació de les mesures establertes per aquesta Llei i 
establir mecanismes de col·laboració entre l’Administració de la Generalitat i els ens locals. Està formada per 
representants de l’Administració de la Generalitat i de l’Administració local i compta amb un consell assessor, 
format per persones designades per les organitzacions empresarials i sindicals més representatives a Catalunya, 
les cambres de comerç, indústria, serveis i navegació i per una representació dels col·legis professionals. 

El Projecte de decret està integrat per dos capítols, un dedicat a la Comissió i a l’altre al Consell Assessor. 

De la Comissió es regula la seva naturalesa i objecte, règim jurídic i adscripció, funcions, composició i règim de 
reunions, i del Consell Assessor la seva naturalesa, funcions, composició i règim de reunions. 

El text sotmès a informació pública i audiència va ésser informat pels serveis jurídics de l’entitat, els quals van 
presentar un escrit d’al·legacions. 

Consideracions 

Les observacions que va presentar l’FMC tenien per objecte palesar algunes mancances que es van detectar en 
la regulació continguda en l’articulat del Projecte.   

En la regulació de la Comissió s’havien omès certs aspectes de rellevància, com ara el règim de la convocatòria i 
periodicitat de les sessions, el règim d’adopció d’acords i qui havia d’ostentar la secretaria i les seves funcions. 
Igualment, i pel que fa a la representació local, consideràvem que la designació dels vocals de les diputacions 
s’hauria d’articular per mitjà de les associacions d’ens locals i no de forma diferenciada. 

En la regulació del Consell Assessor s’ampliava la seva composició més enllà del previst a la Llei, en permetre’s 
la participació de  representants de la Generalitat amb veu, però sense vot. Participació que no es contemplava, 
tanmateix, per a la representació local. 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 
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Únic.- Ratificar, si escau, les observacions presentades pels serveis jurídics de l’FMC, en relació a la normativa 
anterior.” 
f) Projecte de decret dels drets i deures dels infants en el sistema de protecció i de procediment i 

mesures de protecció de la infància i l’adolescència 

“En data 25 de maig de 2017, es va sotmetre a informació pública el Projecte de decret dels drets i deures dels 
infants en el sistema de protecció i de procediment i mesures de protecció de la infància i l’adolescència.  

Dins d’aquest tràmit, el Departament de Treball, Afers Socials i Famílies va notificar a l’FMC l’escrit relatiu a la 
presentació d’observacions al Projecte de decret dels drets i deures dels infants en el sistema de protecció i de 
procediment i mesures de protecció de la infància i l’adolescència. 

Dins del termini d’informació pública la direcció de l’Àmbit de Drets Socials de l’FMC va adreçar-se als membres 
del mateix per tal que fessin arribar els comentaris, esmenes i/o suggeriments que considerin oportuns. 

Com a resultat d’aquest període d’informació es va elaborar el document d’al·legacions considerant les 
presentades pels ajuntaments de l’Hospitalet de Llobregat i Terrassa. 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Ratificar, si escau, les observacions presentades per l’FMC, en relació al Projecte de decret dels drets i 
deures dels infants en el sistema de protecció i de procediment i mesures de protecció de la infància i 
l’adolescència i que s’adjunten a la proposta en annex I.” 

S’aproven per unanimitat 

8. Donar compte dels expedients que han estat en tràmit d’informació pública i dels quals no s’ha 
considerat necessari presentar observacions 

“Des de la darrera reunió del Comitè Executiu, celebrada el 24 d’abril de 2017, s’ha posat a consulta de la nostra 
entitat -bé sigui des dels diferents Departaments, bé a través del tràmit d’informació pública- la següent relació 
de normatives que, un cop consultats els Àmbits corresponents, des dels serveis tècnics i jurídics s’han valorat i 
no s’ha considerat necessari presentar observacions: 

a) Projecte d’ordre pel qual s’actualitza l’annex del Decret 196/2010, de 14 de desembre, del SISCAT 

b) Projecte de decret sobre el model de governança de la pesca professional a Catalunya 

c) Projecte d’ordre per la qual s’estableix el currículum del cicle formatiu de grau superior d’organització i 
control d’obres de construcció 

d) Projecte d’ordre per la qual s’estableix el currículum del cicle formatiu de grau mitjà d’activitats comercials 

e) Projecte d’ordre per la qual es crea la Seu judicial electrònica de Catalunya 

f) Projecte de resolució de la seu electrònica de l’Oficina Antifrau de Catalunya 

g) Proposta d’ordre de modificació de diverses àrees bàsiques de salut 

h) Projecte de decret de modificació del Reglament d’organització i funcionament de la Comissió de Protecció 
Civil de Catalunya, aprovat pel Decret 291/1999, de 9 de novembre 

i) Projecte d’orde pel qual s’estableix el currículum del cicle formatiu de grau superior de coordinació 
d’emergències i protecció civil 

j) Projecte d’ordre sobre el nomenament de les persones idònies de les secretaries de jutjat de pau de 
Catalunya 

k) Projecte de decret pel qual es regula la Comissió de Delimitació Territorial 

l) Acord de Govern pel qual s’aproven els Estatuts del consorci Corporació de Salut del Maresme i la Selva 
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D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.-Donar compte de la relació d’expedients relatius als diferents projectes normatius que s’han posat a 
consulta de la nostra entitat -bé sigui des dels diferents Departaments, bé a través del tràmit d’informació 
pública- i dels quals no s’ha considerat necessari presentar observacions.” 

S’aprova per unanimitat 

9. Informació relativa a la compareixença davant la Comissió d’Empresa i Coneixement del Parlament de 
Catalunya en relació al Projecte de llei de comerç, serveis i fires 

“El Parlament de Catalunya està tramitant el Projecte de llei de comerç, serveis i fires i, dins del procediment 
legislatiu hi ha la possibilitat que els grups parlamentaris demanin a algunes entitats que compareguin en 
Comisió o en grup de treball per donar la seva opinió o formular propostes que els grups parlamentaris puguin 
recollir i incorporar en el text final de la llei. 

Per aquest motiu, es va sol·licitar la compareixença d’un representant de la nostra entitat davant la comissió 
d’Empresa i Coneixement del Parlament de Catalunya, prevista inicialment pel dia 18 d’abril de 2017, però que 
finalment va tenir lloc el dia 4 de maig de 2017. 

En representació de l’FMC van comparèixer la senyora Esther Pujol Martí, alcaldessa de Tiana i presidenta de 
l’Àmbit de Desenvolupament Econòmic i Ocupació de l’FMC. El text de la compareixença està disponible a la 
pàgina web de la Federació de Municipis de Catalunya : 

http://www.fmc.cat/documents/21874/doc/Projecte%20de%20llei%20de%20comer%C3%A7_serveis_i_fires.pdf 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Restar assabentats de la compareixença de la senyora Esther Pujol Martí, alcaldessa de Tiana i 
presidenta de l’Àmbit de Desenvolupament Econòmic i Ocupació de l’FMC, en relació al Projecte de llei de 
comerç, serveis i fires.” 

S’aprova per unanimitat. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President dona la paraula a la Presidenta de l’Àmbit de Desenvolupament Econòmic i Ocupació de l’FMC i 
alcaldessa de Tiana, Esther Pujol. 

L’alcaldessa informa que en l’última sessió de la Comissió de Govern Local després d’un dia que ens van lliurar 
una documentació equivocada, van portar en el tràmit previ per anar al Parlament ja va sortir allà una negativa 
per part del món local respecte aquest Avantprojecte de llei. És un Avantprojecte que vaig haver d’anar el 4 de 
maig, després d’unes anul·lacions en plena Setmana Santa pràcticament i finalment el 4 de maig acompanyada 
pel Secretari General i pels tècnics de l’FMC i pels assessors que tinc aquí en matèria de comerç, vaig 
comparèixer. Érem diversos agents els que teníem hora, portaven com una setmana més o menys 
desenvolupant aquest Avantprojecte amb tot el procés de compareixença. I jo vaig tenir al costat representants 
del gremi del sector, bàsicament Fundació Catalunya Comerç, algun comerciant especialitzat en el tema. 

S’incorpora a la reunió l’alcaldessa de Sant Pere de Ribes.  

El que era curiós era que pràcticament tots els que assistíem a aquesta Compareixença hi plantejàvem un munt 
d’al·legacions. 

Aquest Avantprojecte és molt ambiciós, en la mesura que intenta regular tot el que faci referència a comerç 
excepte els equipaments comercials, però en canvi, sí que vol regular rebaixes, horaris comercials, la 
colonització de la via pública: terrasses, etc.; fins i tot, la distància que els ajuntaments hauríem de permetre que 
hi haguessin parades de productes de Km0 dels propis mercats no sedentaris; intenta regular mercats no 
sedentaris; regular quan algun establiment té dos tipus d’activitat per exemple venda i degustació, com és el cas 
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dels forns, de botigues especialitzades de delicatessen, etc. sense donar marge als Ajuntaments en quin 
percentatge voldríem nosaltres regular tot això. Clar que és difícil, jo ho entenc, és una tasca ingent per part del 
grup promotor, de la Direcció General de Comerç, en tant en quant no té res a veure el comerç de Salou, per 
exemple, amb el de Tiana. Per tant, aquest marge d’autonomia municipal que creiem que hauríem de tenir els 
Ajuntaments per fer-nos a la nostra mida i a la mida del comerç, sobretot de protecció del petit comerç dels 
nostres municipis, amb aquesta Llei no s’aconsegueix.  

Vam tenir també varies preguntes de regulació d’horaris, de regulació de comerç al carrer, regulació 
pràcticament de tot i nosaltres vam plantejar un document d’al·legacions. Veig que a la documentació de la 
sessió d’avui teniu el text de la compareixença però si algú està interessat en els documents d’al·legacions que 
vam presentar, des de Secretaria us els farien arribar. I a partir d’aquí, ens vam posar a disposició, evidentment, 
del President de la Mesa i després el que hi ha hagut també és una Llei que neix amb el vot en contra de molta 
part del sector i del món local. S’han ampliat els períodes d’al·legacions i ara ja sí que ja s’ha acabat perquè era 
difícil que sortís amb tants posicionaments contraris. Gràcies. 

10. Donar compte de diferents convenis de col·laboració formalitzats per l’FMC 

a)  Conveni entre el Departament de Governació, Administracions Públiques i Habitatge i la Federació 
de Municipis de Catalunya, regulador del règim jurídic de la subvenció nominativa establerta a la Llei 
4/2017, del 28 de març, de pressupostos de la Generalitat de Catalunya per al 2017 

“Per Llei 4/2017, de 28 de març, de pressupostos de la Generalitat de Catalunya per al 2017, es va consignar 
una subvenció nominativa a favor de l’FMC, que cal formalitzar mitjançant conveni, de conformitat amb l’article 
94.5 del Text refós a de la Llei de finances públiques de Catalunya. 

Des del Servei de Cooperació Econòmica Local del Departament de Governació, Administracions Públiques i 
Habitatge, mitjançant correu electrònic de data 24 de maig de 2017, ha notificat la tramesa del conveni i l’annex 
per signar via plataforma e-nòtum. 

L’objecte del Conveni entra dins les finalitats de l’FMC recollides en l’article 5 dels seus Estatuts, que són el 
foment i defensa de l’autonomia dels municipis, la representació dels interessos genèrics de les col·lectivitats 
davant les instàncies polítiques, jurisdiccionals i administratives, la promoció d’estudis sobre problemes i 
qüestions municipals i la difusió del coneixement de les institucions municipals. Segons l’article 6 per a la 
realització de les finalitats esmentades, l’FMC estableix les estructures organitzatives pertinents, facilita 
l’intercanvi d’informació sobre temes locals; constitueix serveis d’assessorament per als seus membres; 
organitza reunions, seminaris i congressos; participa en reunions i sessions; es dirigeix als poders públics i 
intervé, amb caràcter consultiu, si s’escau, en la formulació dels projectes oficials, que es refereixen a les 
autonomies locals i promou publicacions. 

Atès l’informe emès pels serveis jurídics de l’FMC en data 1 de juny de 2017 informant favorablement 
l’esmentada proposta, per Resolució de la Presidència de 2 de juny de 2017 es va aprovar la proposta de 
Conveni entre el Departament de Governació, Administracions Públiques i Habitatge i la Federació de Municipis 
de Catalunya, regulador del règim jurídic de la subvenció nominativa establerta a la Llei 4/2017, del 28 de març, 
de pressupostos de la Generalitat de Catalunya per al 2017.” 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Prendre coneixement de la Resolució de la Presidència, de data 2 de juny de 2017, en virtut de la qual 
s’aprova la minuta de conveni entre el Departament de Governació, Administracions Públiques i Habitatge i la 
Federació de Municipis de Catalunya, regulador del règim jurídic de la subvenció nominativa establerta a la Llei 
4/2017, del 28 de març, de pressupostos de la Generalitat de Catalunya per al 2017, conforme al text que en 
annex I s’adjunta a la proposta i s’integra en aquest acord a tots els efectes legals.” 

b) Conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i 
Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals per al desenvolupament, el manteniment i l’actualització del 
Banc de bones Pràctiques dels Governs Locals i al Conveni de col·laboració entre la Federació de 

http://www.fmc.cat/


vers 

       

 Via Laietana, 33 6è. 1a. 08003 Barcelona –Tel. 933104404 –Fax 933107103 www.fmc.cat  Página 17 de 25 

Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals per a la 
realització de la memòria anual de l’entitat de l’exercici 2017 

 

“Conveni de col·laboració banc de bones pràctiques dels governs locals 

Des de l’any 2013, les dues entitats, la Federació de Municipis de Catalunya (FMC) i la Fundació Carles Pi i 
Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals han vingut col·laborant conjuntament mitjançant els convenis de 
col·laboració per desenvolupar, mantenir i actualitzar el Banc de les Bones Pràctiques dels governs locals. Com 
a resultat d’aquest treball es van incorporar al Banc 212 noves experiències que van ser avaluades per 
especialistes i se’ls va donar difusió per diferents mitjans.  

La proposta de col·laboració entre l’FMC i la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals vol donar 
continuïtat a aquesta línia de treball conjunta i a la relació que ambdues institucions han mantingut amb el focus 
posat en ressaltar aquelles experiències innovadores i que siguin font d’inspiració per la millorar en la gestió dels 
governs locals.  

En data de 6 de juny d’enguany, mitjançant la Resolució de la Presidència de l’FMC es va aprovar la minuta del 
conveni de col·laboració entre l’FMC i la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals per a l’any 
2017, i que ha estat informat favorablement pels serveis jurídics de l’entitat.  

L’objecte d’aquest conveni per tant és desenvolupar, mantenir i actualitzar el Banc de Bones Pràctiques dels 
governs locals. La gestió d’aquest projecte requereix garantir el treball conjunt i la coordinació entre l’FMC i la 
Fundació, amb un objectiu general compartit: detectar, recollir, sistematitzar i difondre bones pràctiques sobre 
governs i polítiques locals d’interès per als municipis seguint una metodologia comuna. Per a la coordinació i 
l’organització d’aquests treballs es durà a terme de manera conjunta entre ambdues entitats. Sent l’objectiu del 
Pla de Treball ha desenvolupar en aquesta edició 2017 actualitzar i difondre aquelles experiències innovadores 
que ajudin a millorar la gestió dels assumptes locals, analitzant i valorant les noves experiències que s’han 
detectat durant el treball d’investigació.  

Aportacions per a l’assoliment del fi comú, i compromisos, en aquest sentit per assegurar la direcció i 
l’execució del projecte objecte de Conveni que comprèn la detecció i la selecció de bones pràctiques, així com la 
realització del treball de camp per documentar-les, i l’elaboració d’informes d’avaluació, correcció, edició i difusió, 
els compromisos de les parts seran, l’FMC col·laborarà amb un import de 17.200€, més IVA, que anirà a càrrec 
del seu pressupost. Per la seva part, la Fundació Carles Pi i Sunyer aportarà els continguts de la base de dades 
del Banc de la Fundació, l’aplicació informàtica i la web de l’actual Banc de la Fundació, l’expertise de la 
Fundació (en la detecció i la selecció de bones pràctiques, la realització del treball de camp per documentar-les, 
l’elaboració dels informes d’avaluació, la correcció, edició i difusió de les bones pràctiques), i els mitjans propis, 
tant humans com materials, dels que disposa per assegurar l’execució del projecte. Així mateix és l’encarregada 
de la coordinació i contractació dels tercers intervinents en la realització del projecte. També resta obligada a la 
realització del document que reculli el resultat dels treballs.  

Seguiment del conveni: per facilitar la col·laboració i vetllar pel bon funcionament i compliment del present 
Conveni es constituirà una Comissió mixta paritària formada per representants de cadascuna de les parts 
signatàries.  

Vigència: Aquest Conveni té una vigència des de la seva signatura fins a 31 de desembre de 2017.  

Conveni de col·laboració per a l’elaboració de la memòria anual de l’FMC- any 2017- 

L’any 2014 el Comitè Executiu de l’FMC va considerar convenient l’encàrrec de l’elaboració de la Memòria 
d’activitats de la Federació a la Fundació Pi Sunyer, d’Estudis Autonòmics i Locals, per així assegurar la integritat 
informativa i el tractament adequat dels diferents sectors de l’activitat de l’entitat, l’anàlisi i l’explotació de les 
dades i els documents compresos es dugui a terme per una entitat qualificada per les característiques i capacitat 
acadèmica i investigadora en l’àmbit local com la Fundació. L’esmentada Fundació ha elaborat la Memòria 
d’Activitats de la nostra entitat dels exercicis 2014, 2015 i 2016. 
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Atesa la voluntat de donar continuïtat en aquesta línia de treball conjunta entre ambdues entitats per a 
l’elaboració de la Memòria anual de l’exercici 2017, i d’acord amb les instruccions de contractació de l’entitat, les 
vigents normes de funcionament administratiu i control de l’FMC 

En data 6 de juny d’enguany, la Presidència de l’FMC va resoldre autoritzar l’encàrrec d’elaboració de la 
Memòria d’activitats de l’FMC de l’any 2017 a la Fundació Pi i Sunyer, d’acord amb la minuta de conveni de 
col·laboració entre l’FMC i la Fundació Carles Pi i Sunyer per a la realització de la memòria anual de l’entitat per 
l’any 2017, i que ha estat informada favorablement pels serveis jurídics de l’entitat 

L’objecte d’aquest conveni és la realització de la memòria d’activitats de la Federació de Municipis de Catalunya 
corresponent a l’any 2017.  

Les obligacions de les parts són, per la Fundació Carles Pi i Sunyer la realització de la memòria, sota la tutela de 
l’expert que la Fundació designi, amb els seus propis mitjans, tant humans com material, i efectuar l’entrega de la 
memòria del període comprès entre l’1 de gener de 2017 i el 31 de desembre de 2017, en una primera entrega a 
20 de desembre de 2017, i una segona entrega revisada i definitiva a 19 de gener de 2018.  

Per la seva part, la Federació de Municipis de Catalunya es compromet a aportar la quantitat de 2.500€ (IVA 
inclòs) a càrrec dels pressupostos de l’FMC. Aquesta quantitat podrà incrementar-se fins a un límit màxim del 20 
per 100 en funció del volum de la documentació que l’FMC lliuri al a Fundació per a l’elaboració d’aquest treball.  

Termini: la vigència d’aquest Conveni s’estén fins a la data de 21 de desembre de 2017 o com a molt fins la 
realització de les prestacions.  

Per tot això i a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció dels acords següents.  

Primer.- Restar assabentats de la formalització del Conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de 
Catalunya i la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals per al desenvolupament, el 
manteniment i l’actualització del Banc de bones Pràctiques dels Governs Locals edició 2017, i del Conveni de 
col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics 
i Locals per a la realització de la memòria anual de l’entitat de l’exercici 2017, i de les Resolucions de la 
Presidència de l’FMC de data 6 de juny de 2017.  
Segon.- Donar trasllat d’aquest acord a la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals.” 

c) Acord entre l'Institut Català de les Dones, l'Associació Catalana de Municipis i Comarques i la 
Federació de Municipis de Catalunya relatiu al mecanisme de cooperació interinstitucional per a 
traslladar l'impuls de les polítiques d'igualtat de gènere i contra la violència masclista a Catalunya 

“L'ICD és l’organisme del Govern de la Generalitat que desplega la Llei 5/2008 del dret de les dones a eradicar la 
violència masclista i la Llei 17/2015 d’igualtat efectiva de dones i homes, normes que recullen les actuacions que 
els poders públics catalans han de dur a terme a favor de la igualtat i contra la violència masclista, i constitueixen 
el marc de referència per actuar de manera integral contra totes les formes de discriminació per raó de sexe.  

Les autoritats locals de Catalunya són els nivells d’intervenció més adequats per combatre les desigualtats i per 
promoure una societat igualitària. És competència dels ens locals, d’acord amb la Llei d’igualtat efectiva de 
dones i homes, emprendre accions concretes a favor de la igualtat de dones i homes i per a eradicar la violència 
masclista.  

En data 11 d’abril de 2017 va tenir lloc una reunió de la Presidenta de l’Institut Català de les Dones (ICD) amb 
representants de les dues entitats municipalistes (FMC i ACM) en la que es va presentar per part de l’ICD la 
proposta del nou Acord pel qual s’aprova el mecanisme de cooperació interinstitucional per a traslladar l’impuls 
de les polítiques d’igualtat de gènere i contra la violència masclista a Catalunya, amb les entitats municipalistes, 
així com la proposta del nou Contracte Programa 2017-2019 entre el Govern de la Generalitat, mitjançant l’ICD, 
adscrit al Departament de Presidència, i els ens locals, per a la realització de polítiques d’igualtat de gènere i la 
prestació de servei d’informació i atenció a les dones, a més del projecte Hipàtia, de recollida de dades dels 
serveis d’atenció i informació a les dones.  
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La proposta d’acord vol impulsar el treball conjunt del Govern i els ens locals per implementar les polítiques 
públiques destinades a avançar en la igualtat efectiva de dones i homes i en la lluita contra la violència masclista. 

En data de 15 de maig d’enguany, mitjançant la Resolució de la Presidència de l’FMC i d’acord amb els 
antecedents obrants a l’expedient es va aprovar la minuta de l’Acord pel què s’aprova el mecanisme de 
cooperació interinstitucional per traslladar l’impuls de les polítiques d’igualtat de gènere i contra la violència 
masclista a Catalunya.  

L’acord, materialitzat a través del nou Contracte Programa 2017-2019, estableix la cooperació i la col·laboració 
en aquests àmbits entre l'ICD, els ajuntaments de més de vint mil habitants i els consells comarcals d’arreu de 
Catalunya, així com la consolidació, actualització i millora dels serveis d’informació i atenció a les dones (SIAD), 
tant pel que fa a la prestació dels serveis com al seu finançament. 

L’acord para especial atenció als municipis de menys de vint mil habitants amb recursos específics i suport tècnic 
per part de l'ICD i reforça la col·laboració a través de dades estadístiques de l’atenció a dones, amb una nova 
eina informàtica -Hipàtia- que l'ICD posa a disposició dels ens locals.  

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent.  

Únic.- Prendre coneixement de la Resolució de Presidència, de data 15 de maig de 2017, en virtut de la qual 
s’aprova la minuta de l’Acord pel què s’aprova el mecanisme de cooperació interinstitucional per a traslladar 
l’impuls de les polítiques d’igualtat de gènere i contra la violència masclista a Catalunya, conforme al text que en 
Annex I s’adjunta a la proposta i s’integra en aquest acord a tots els efectes legals.”  

S’aprova per unanimitat 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President informa que estem rebent molt bon feed-back del tema de bones pràctiques, és a dir, que quan un 
Ajuntament entra dins d’una bona pràctica ens envien cartes que estan molt contents, i és per això que estem 
veient que això potser aquí com que ho tractem de manera més genèrica arriba més... però que quan arriba a un 
Ajuntament ho publiciten i això està bé. I el que dèiem és que potser hem de fer fins i tot un acte de 
reconeixement i lliurament de diplomes de Bones Pràctiques. Perquè és veritat que cada Ajuntament després fa 
l’ús mediàtic que vulgui i posem en valor la molt bona feina que es fa des dels Ajuntaments i ja està bé que 
només surtin notícies dolentes. També us haig de dir que hi ha molts tècnics que interactuen, que es relacionen 
a través de problemàtiques que pugin sortir i consulten el banc de bones pràctiques i això és molt importat i 
mirarem de reforçar-lo per fer una visualització més gran d’aquest tema. El Secretari General informa que hi ha 
un punt rellevant que s’ha produït aquest any i és que tant l’Ajuntament de Barcelona com l’AMB s’han integrat 
en aquets Banc i és molt important. L’altre dia, per exemple, en temes de  Serveis Socials, la tinença d’alcaldia 
que s’ocupa d’aquests temes a l’Ajuntament de Barcelona va fer un acte agraint aquesta facilitat per fer aquesta 
integració de l’Ajuntament de Barcelona.  

11. Qüestions sobrevingudes 

En anar a tractar aquest punt s’incorpora l’Alcalde d’Altafulla. 

QS 1 Pacte per a la Reforma Horària 

“Vista la versió de data 1 de juny de 2017, tramesa pel Departament de la Presidència de la Generalitat de 
Catalunya sobre el Pacte per a la Reforma Horària. 

Atès que en el Grup de Treball constituït en el sí del Parlament de Catalunya per al tràmit de l’esborrany de la 
Proposició de llei per a la reforma horària en el qual va comparèixer la nostra entitat en data 13 de febrer de 
2017, del contingut de la qual se’n va informar en el Comitè Executiu de l’FMC de data 24 d’abril de 2017. 

Atès que en virtut de l’abansdita reunió d’aquest Grup de Treball, l’opció per formular el Pacte és la que ha estat 
concretada en aquest document que, entre d’altres extrems, abasta: 1/ Fonamentació; 2/ Concertació i 
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participació; 3/ Carta de compromisos cap a l’objectiu 2025; 4/ Eixos d’acceleració; 5/ Mesures per a 
l’acceleració; 6/ Lideratge i governança; 7/ Seguiment i Avaluació; 8/ Finançament; incloent els acords del 
Parlament de Catalunya i del Govern de la Generalitat en relació a la Reforma Horària i els informes emesos per 
la Comissió d’estudi constituïda a l’efecte. 

Vist el text del Pacte per a la Reforma Horària que s’annexa a la present proposta, en la seva versió de 1 de juny 
–última facilitada pel Departament de Presidència a la nostra entitat- tot i que tenim coneixement de 
modificacions a aquesta versió i encara no ens han estat trameses formalment. 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Primer.- Quedar informats i aprovar el contingut del Pacte per a la Reforma Horària (Versió 1.6.17) conforme a 
l’annex I que s’esmenta a la part expositiva i que s’integra en aquest acord a tots els efectes legals. 

Segon.- Facultar el President per a la signatura del document del Pacte per a la Reforma Horària en la versió 
definitiva facilitada pel Departament de Presidència, que serà tramesa a les vicepresidències d’aquesta entitat.” 

S’aprova per unanimitat. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President informa que en la documentació de la sessió d’avui es disposa de la versió 3.0 del Pacte de la 
Reforma Horària de l’1 de juny de 2017.  Aquesta versió, però, ja té esmenes, ja té modificacions. L’altra dia 
quan vam enviar als Vicepresidents el text per informar aquí en el Comitè Executiu, en aquells moments ja 
teníem notificació de modificacions o propostes de millora d’aquest text que encara no hem rebut formalment. I, 
per tant, donem compte del document que tenim més actual i tramès per part de la Vicepresidència de la 
Generalitat de  Catalunya o de la Conselleria de Presidència. La previsió és que es formalitzi al llarg del mes de 
juliol i per això la proposta era de facultar al President per donar conformitat al text definitiu -si és que no hi ha 
modificacions molt importants-. El pacte va fins el 2025 i abasta molts àmbits sectorials del que en principi 
afectava aquesta proposició normativa de Llei que s’ha deixat fins un altre moment, intentant lligar aquest pacte 
multidisciplinar amb molts actors polítics, socials, sindicals, etc. Bé, hem d’esperar al text definitiu, això és el que 
es formalitzarà. El President pregunta si s’ha d’aprovar alguna cosa i el Secretari General informa que donar-se 
per assabentats d’aquest document i facultar al President per signar sempre que no hi hagi modificacions 
substancials. El President planteja així que si no hi ha cap canvi significatiu el signaríem i si hi ha algun canvi ja 
buscaríem el mecanisme per acabar-ho de consensuar.  

QS 2 Conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Universitat Autònoma de 
Barcelona per a l’organització, per part de la Càtedra Enric Prat de la Riba d’Estudis Jurídics Locals, del 
“Congrés Internacional sobre patrimoni Arquitectònic, llocs i paisatges tutelats pel Dret Urbanístic” 

“La Càtedra Enric Prat de la Riba d’Estudis Jurídics Locals de la Universitat Autònoma de Barcelona (UAB) s’ha 
adreçat a l’FMC informant de l’organització d’un Congrés Internacional de Dret Urbanístic amb el títol “Congrés 
Internacional sobre Patrimoni Arquitectònic, Llocs i Paisatges tutelats pel Dret Urbanístic”, que promou aquesta 
Càtedra i que té previst celebrar a Barcelona els dies 22 i 23 de setembre de 2017.  

L’objectiu d’aquest Congrés és fer una anàlisi del dret comparat en relació amb el tractament que des del Dret 
urbanístic es dóna al patrimoni arquitectònic i natural, respecte de la seva protecció, millora i promoció. 

L’FMC ha vingut col·laborant amb les diferents universitats catalanes per contribuir a l’intercanvi d’informació 
sobre qüestions que afecten els governs locals en diferents àmbits com el dret, la hisenda i la gestió dels propis 
ens locals. La col·laboració de l’FMC amb aquestes entitats en diferents ocasions bé ha estat amb suport tècnic i 
jurídic o bé amb suport econòmic a les seves activitats.  

En aquest cas, la Càtedra Enric Prat de la Riba d’Estudis Jurídics Locals de la Universitat Autònoma de 
Barcelona (UAB) ha sol·licitat a la nostra entitat una aportació econòmica de 2.880 euros per al finançament 
parcial d’aquest Congrés Internacional. De la mateixa manera, també ha sol·licitat la col·laboració de l’Associació 
Catalana de Municipis i Comarques (ACM) per l’organització de l’esmentat Congrés Internacional. 
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A l’efecte de concretar aquesta col·laboració entre l’FMC i la UAB, es proposa la formalització d’un conveni, el 
tenor literal del qual figura en Annex a aquesta proposta. 

  

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord 
següent: 

Primer.- Aprovar la minuta del Conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la 
Universitat Autònoma de Barcelona per a l’organització, per part de la Càtedra Enric Prat de la Riba d’Estudis 
Jurídics Locals, del “Congrés Internacional sobre patrimoni Arquitectònic, llocs i paisatges tutelats pel Dret 
Urbanístic”, que té prevista la seva celebració durant els dies 22 i 23 de setembre de 2017, que s’adjunta en 
Annex i s’integra en aquesta proposta a tots els efectes legals i procedir a la seva formalització. 

Segon.- Autoritzar la despesa de 2.880 euros amb càrrec a la partida 300.128 del vigent pressupost de l’entitat. 

Tercer.- Fer efectiu el pagament d’acord amb els termes previstos al pacte segon de l’esmentat conveni. 

Quart.- Facultar el Secretari General en ordre al bon fi i execució dels precedents acords.” 

S’aprova per unanimitat 

QS 3 Designació dels membres de l’FMC a les comissions mixtes i òrgans de participació i col·laboració 
amb la Generalitat de Catalunya. Donar compte de les resolucions de la presidència corresponents 

“En execució de l’acord del Comitè Executiu de data 24 d’abril de 2017, i de conformitat amb les propostes dels 
diferents grups, s’ha procedit a nomenar els representants de l’FMC en els diferents òrgans de participació i 
col·laboració amb els Departaments de la Generalitat de Catalunya, de manera que la representació queda de la 
següent manera:  

Comissió Assessora sobre la Publicitat Institucional 

- Begoña Floria Eseberri, tinent d’alcalde de l’Ajuntament de Tarragona, en substitució del senyor Juan 
Ignacio Soto Valle, Secretari General de l’FMC 

Consell Estratègic del Pacte Nacional per a la Renovació Urbana de Catalunya (PNRU) 

- Pere Montaña i Josa, director de l’Àrea de Serveis Generals i Govern Obert de l’Ajuntament de Terrassa 
i coordinador tècnic de l’Àmbit de Territori, Sostenibilitat i Serveis Urbans de l’FMC 

Consell assessor de l’Estratègia Nacional d’atenció primària i salut comunitària 

- Santiago Macip i Esteller, tinent d’alcalde de l’Ajuntament de Pineda de Mar, i Salut González Martín, 
tinent d’alcalde de l’Ajuntament de Sant Boi de Llobregat, amb representativitat indistinta 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Primer.- Prendre coneixement de les diferents Resolucions de Presidència en virtut de les quals s’ha designat 
els representants de l’FMC en els diferents òrgans de participació i col·laboració amb la Generalitat de 
Catalunya. 

Segon.- Facultar el President àmpliament per efectuar els nomenaments d’aquells òrgans que restin pendents, a 
proposta dels vicepresidents de l’entitat. D’aquests nomenaments se’n donarà compte al Comitè Executiu en la 
propera sessió ordinària que se celebri.  

Tercer.- Per la Secretaria General s’emetrà certificat d’aquest acord, als efectes de la comunicació als diferents 
òrgans als quals es refereix aquest acord.” 

S’aprova per unanimitat  
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12. Torn obert de paraules.  

El President informa de dos documents: el primer és el de Jornades de Debat Governslocals.cat, del qual la 
Generalitat no ens ha demanat posicionament, però nosaltres hem anat seguint tot el debat i totes les versions 
del document i hem fet anàlisi comparatives dels diferents documents que ens anaven presentant. Aquí us 
presentem una anàlisi de contrast i comparativa tant amb les propostes resultants fins ara d’aquest debat i també 
de l’esborrany d’avantprojecte de llei de 2008 que va impulsar el llavors Conseller Puigcercós - és el document 
que us estan lliurant ara- ; aquí teniu el sumari i l’índex i després teniu els temes. És una lectura fàcil del 
document penúltim que s’ha presentat, perquè aquesta setmana des de Governació ens han lliurat una nova 
versió i tenim una setmana per si volem fer algun comentari. Tot i que -torno a dir- és un document més de 
reflexió i no ens demanen que aprovem el document. Dijous o divendres passat vam rebre aquesta versió del 
document i tenim una setmana per si volem comentar alguna cosa més.  

El segon tema es la reforma de la gestió de les depuradores que, com sabeu, l’Agència Catalana de l’Aigua està 
proposant un canvi de gestió del tema de les depuradores a tota Catalunya. Tant l’ACM com l’FMC hem fet 
moltes reunions amb el Departament i amb el mateix Conseller Rull. Nosaltres teníem quatre punts que creiem 
que era interessant posar a sobre de la taula: el primer tema és preservar l’autonomia local; per tant, la 
competència que tenen els ens locals de depuració d’aigües saber com es solucionava el tema. L’altre tema és 
proposar que per cada instal·lació hi hagués un Pla Director per saber en quin estat traspassaven aquestes 
infraestructures, perquè el que no volíem era que els Consells Comarcals poguessin rebre unes infraestructures 
que no, el que volíem és que tothom sapigués com estava i si feia falta una partida econòmica per fer la 
transferència en condicions òptimes. Un tercer tema és evitar més fiscalitat sobre l’aigua, i aquí hi havia un tema 
que en l’última reunió que jo vaig participar amb el Conseller semblava que quedava clar: era que l’ACA garantís 
tot el sistema sense deixar la porta oberta a que haguéssim d’aplicar un altre cànon o preu sobre l’aigua, que jo 
crec que la ciutadania ens diria que no. Això de paraula va quedar força clar i falta ara veure-ho per escrit.  

La darrera qüestió es planteja en l’àmbit del règim transitori, amb la introducció d’un compromís de no regressió. 
Josep Fèlix Ballesteros, alcalde de Tarragona i vicepresident de l’FMC, destaca la importància de que el 
document que finalment concreti el canvi respecti el “garantirà-garantirà” que correspon a l’ACA; de manera que 
si les previsions inversores dels plans directors o el decurs del traspàs  comportessin més inversions o despeses 
de les inicialment previstes en aquests plans, el principi de no regressió garantirà en el cas que la prestació del 
servei requerís més inversió o més finançament que aquests dèficits de previsió vagin a càrrec de les dotacions 
de l’ACA.  

L’alcalde de Tarragona explica que les reunions que s’han produït amb els representants dels Ajuntaments de 
Sabadell, Reus, Girona, Tarragona, etc. que van posicionar-se de forma crítica amb la iniciativa de reforma és 
perquè tenim molt d’interès a seguir exercint la competència en matèria de sanejament. Se’ns va reconèixer com 
a ens representatius, o almenys de paraula, i sembla que surt en els documents no massa bé reflectit, però hi 
havia llacunes importantíssimes: la primera és la de tipus competencial que apuntava abans el President i el 
Secretari General, altres de tipus de suficiència financera, és a dir, quan parlem de garantirà-garantirà estem 
parlant que l’ACA s’ha de comprometre a garantir les inversions, però també garantir l’explotació i el 
manteniment de les instal·lacions. Que en els primers redactats -i sembla que encara ho tenim- no quedava 
aclarit del tot aquest segon “garantir” perquè deia “contribuirà” al finançament; per tant, la reforma deixava oberta 
la possibilitat que una deficiència en la previsió inversora o de manteniment anés a càrrec del nou ens gestor. 
També hi havia un tema de l’IVA, que és un tema importantíssim que almenys de paraula- però jo no ho he vist 
reflectit en el document- l’ACA estava disposat a assumir-ho, si és que hi ha un problema de suportar l’IVA per 
part dels ens representatius: ajuntaments, consells comarcals i ens metropolitans o d’un altre tipus. A més hi 
havia la fórmula de càlcul sobre l’aportació a les inversions que s’establia en funció d’un concepte que es diu 
habitants equivalents, que no són exactament els habitants d’un municipi sinó un càlcul que es feia genèric, i en 
canvi això distorsiona en el cas de molts ajuntaments i segurament també a Consells Comarcals; distorsiona la 
xifra a aportar si es calcula sobre habitants equivalents o sobre l’immobilitzat, és a dir, sobre les inversions. Fins 
a diferències com la que vam posar sobre la taula en la reunió que vam tenir en el Parlament, com el cas de 
Tarragona, que si calcules per habitants equivalents et fan una aportació de 800.000€ i si calcules sobre 
immobilitzat, que és el més realista, t’han de fer una dotació de 4M€. S’ha de ser molt rigorós a l’hora de 
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preveure aquestes qüestions en una reforma. Hem de dir que l’entesa amb el Conseller Rull ha estat una 
constant però aquesta entesa en les reunions no ha estat reflectida en els documents que anàvem rebent de 
l’ACA. La idea era haver passat a tramitació parlamentària abans del final del mes passat però això és 
pràcticament impossible perquè tot i que en el redactat no hi ha grans discrepàncies, sí que n’hi ha en els 
conceptes molt bàsics del nou model.    

El President passa a explicar que nosaltres, com intentem fer sempre, cada document o en aquest cas el vam 
posar en mans del Catedràtic de Dret Administratiu de la Universitat Pompeu Fabra, A. Betancour, que va fer 
una primera anàlisi. Posteriorment es va fer una segona anàlisi que és l’últim que tenim i que teniu a la vostra 
disposició. I entre aquestes reunions que hem tingut, tant el grup d’Ajuntaments com les entitats municipalistes 
esperàvem que hi hagués algun canvi en el document i la sorpresa va ser que fa deu dies jo vaig demanar 
l’última versió del document i em van remetre la versió del mes d’abril. Nosaltres, si us sembla, el que jo vull fer - 
perquè el document està molt ben elaborat i crec que han de conèixer el que hem treballat des d’aquí- és passar 
aquest document de treball al Departament per tal de defensar les nostres postures. Nosaltres hem parlat 
d’aquest tema amb l’ACM i ells no han fet posicionament sobre aquest tema i per tant, en aquest sentit, estem 
una mica sols en aquesta reivindicació.  

Intervé Sergi Mingote, alcalde de Parets del Vallès, per plantejar dos dubtes, un primer que ell entén que el canvi 
de model és perquè els òrgans actuants pugin ser més eficients, més eficaços i llavors l’ACM quan diu el tema 
de la taxa local, teòricament hauria de costar menys no més, perquè si ha de costar més el canvi de model quin 
sentit té? Ho dic perquè el que no hauria de passar és que els ajuntaments haguem de posar una taxa amb una 
qüestió com aquesta. Finalment, Sergi Mingote destaca un altre aspecte rellevant en el debat sobre aquest canvi 
que es proposa que és d’algunes entitats, i jo estic com a president en el consorci Besòs-Tordera, cada vegada 
es posa més en qüestió si al final el model fa que els òrgans actuants siguin els que tenen les competències més 
enllà de l’estratègia de l’aigua a Catalunya que farà l’ACA. L’alcalde de Tarragona respon a la primera qüestió i 
comenta que l’ACA planteja bàsicament centrifugar la responsabilitat en els Consells Comarcals, afegint algun 
consorci i, en aquest cas, afegiria aquests cinc ajuntaments que tenen capacitat de gestió suficient per garantir 
un sistema de sanejament sense cap problema i que ho han fet fins ara. Amb això podríem estar o no d’acord 
però és un model tan bo o tan discutible com qualsevol altre. La qüestió està en què també alguns Consells 
Comarcals poden no arribar a tenir aquesta capacitat de gestió suficient per exercir aquestes competències, que 
en aquest moment està exercint l’ACA, permetent, de fet alguns redactats ho diu, crear una estructura tècnica 
pròpia dels Consells Comarcals per fer-ho en aquells que no tenen experiència prèvia que seran la majoria 
perquè molts són relativament petits. El plantejament de l’altra entitat municipalista és per garantir aquesta 
suficiència econòmica en la gestió; doncs que es doti amb una taxa local per poder garantir aquesta gestió i 
poden agafar dos o tres tècnics, però segurament els CC no gestionaran com demanem els ajuntaments que es 
mantingui la gestió sinó que derivaran o privatitzaran i hauran de tenir un ens de control, de supervisió i de 
garantia del servei. Aquesta taxa serviria per això i per aquells ajuntaments molt petits de capçalera de conca 
que encara no tenen el sistema de sanejament i depuració aclarit i que necessitaran també posar més recursos 
que els que l’ACA els doni. Nosaltres entenem que és innecessari posar aquesta figura de la taxa local en aquest 
moment de la nova Llei perquè ja és permesa amb la legislació i normativa actual, però l’ACM insisteix en 
aquesta taxa. El Conseller no ho té gens clar tampoc i així ens ho ha manifestat de bon principi perquè anar al 
Parlament i dir que ara posarem una nova taxa més sobre la ciutadania és molt complicat. Nosaltres no ho 
veiem, entre altres coses perquè l’ACA d’aquí dos anys entre en més que superàvit perquè supera el seu 
endeutament històric i segueix recaptant el cànon de sanejament  i per tant té diners per poder fer aquestes 
aportacions, fins i tot amb compensació territorial, aquells ajuntaments petits de capçalera de conca que no 
tinguin recursos poden ser compensats mitjançant el cànon de sanejament. És una cosa rara llavors, però també 
és veritat que l’ACA té multiplicitat de models de gestió i ha intentat, m’imagino, homogeneïtzar. Però fer-ho cap 
a CC que no tenen capacitat de gestió és complicat. Jo en aquest tema seria partidari de fer com el cupo basc, 
recaptar el cànon de sanejament als ajuntaments i derivar la part que toqui a mantenir una certa estructura 
central de control i supervisió que per mi hauria de ser l’ACA, no la gestora. 

L’alcalde de Parets del Vallès comenta que amb aquesta explicació s’entén molt millor tot i que ell creu que 
l’ACA farà al revés,  si el que plantegen és que de part que recapta l’ACA hi haurà una part pels òrgans actuants 
perquè actuïn i la resta de la part servirà per mantenir l’estructura.. clar mantenir l’estructura sense que derivin... 
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clar igual seria de sentit comú que l’ACA el que fes és que si algunes subestructures les ha de dotar de personal 
doncs que derivi i que generi estructures.  

Finalment, i sobre el calendari previst, el President informa que, en principi, havia d’anar amb la Llei 
d’acompanyament de pressupostos; ens vam reunir l’ACM, FMC, ACA i Conselleria i ens vam comprometre a 
accelerar la possibilitat d’acord però que no es fes aprovar la Llei per l’acompanyament de pressupostos. 
Malauradament l’ACA ha endarrerit la redacció dels documents i aquesta previsió no s’ha pogut complir malgrat 
la bona disposició del Departament, amb el qual hem tingut tres converses des mes d’abril al màxim nivell i 
encara que el document ha quedat raonablement modificat i no ha quedat reflectit en cap document encara.  

Esther Pujol, alcaldessa de Tiana demana la paraula per comentar en relació a Decret que vol publicar el SOC, 
cap al mes d’octubre-novembre, sobre la concertació territorial. És un decret que és importantíssim perquè 
suposa un nou paradigma de model territorial, de planificació de les polítiques actives d’ocupació, és a dir, tots 
aquells diners que rebem els ajuntaments en matèria de garantia juvenil, de formació, de plans d’ocupació, 
serveis d’emprenedoria, programes de desenvolupament local, etc. És un nou paradigma perquè suposa una 
nova reestructuració dels territoris per dir-ho d’alguna manera, un nou repartiment econòmic i sobretot una nova 
planificació econòmica perquè crec recordar que de moment està preveient no una anualitat anual sinó una 
pluriannualitat a uns cinc anys vista. Per tant, és evident que tots els ajuntaments estem implicats al respecte. Us 
recordo que la nova Llei del SOC que es va aprovar a l’anterior mandat no va sortir amb el suport dels governs 
locals. I nosaltres vam convocar un plenari fa uns dos o tres mesos, donada l’angoixa que això està comportant, 
a l’FMC i la sala es va omplir de gom a gom, de regidors i tècnics/ques. A la reunió va assistir el senyor Ginesta, 
el secretari general del Departament de Treball, Afers Socials i Famílies, la directora del SOC i el subdirector 
encarregat de les polítiques actives d’ocupació i de desenvolupament local. El SOC va presentar què estava fent 
i el subdirector va explicar el Decret que preveia al respecte i, en el torn de debat, es desprenia una certa 
inseguretat jurídica respecte de si el SOC podia fer unes determinades propostes que estava fent. No hi havia 
una concreció de qui paga la festa, és a dir, de quin percentatge assumeix el SOC i quin els ens locals, si 
aquesta concertació territorial està lidera per un sol ajuntament o si estarà liderada per diversos ajuntaments; i tot 
això quedava absolutament verd però en canvi és important. I en la Permanent de l’àmbit s’ha elaborat un 
document de 10 punts per anar a negociar tècnica i jurídicament amb el SOC en el que el catedràtic Eduard Rojo 
ens ha fet un esborrany de llums i ombres, per dir-ho d’alguna manera, per anar a negociar amb major seguretat. 
L’encàrrec de la Permanent va ser que deixéssim d’especular sobre què estem parlant, de tal manera que 
tinguéssim l’esborrany de Decret. El passat 21 de juny acompanyada d’una petita comissió de la Permanent i 
amb el document del senyor Rojo vam intentar aproximar i tenir posició. I no us he dit que el Decret diu que la 
concertació territorial es farà mitjançant els ens locals i diguem que ho hem rebut amb una fase més consultiva 
que no pas participativa des de la base. La idea era fer unes tres reunions al mes de juliol per poder treballar 
aquest Decret a nivell jurídic i tècnic perquè pogués ser defès i aprovat en el Consell de Direcció del SOC. És 
molt important -jo diria que gairebé tots els regidors i regidores de promoció econòmica de la casa o van assistir 
o estan al cas-, nosaltres anem informant a mida que avancem però que sapigueu que en aquests moments 
estem reclamant el text de l’esborrany del Decret, per evitar una ruptura en les negociacions amb el SOC. Em 
penso que aviat ho tindrem.  

Eduard Piera, alcalde de la Fuliola, demana la paraula per fer un prec perquè diversos ajuntaments m’han fet 
arribar la necessitat que es pogués accedir al Seminari de l’FMC via telemàtica, és a dir, que es retransmetés via 
streaming com ja fan altres entitats amb la formació, amb un preu diferent atenent que els hi és complicat 
desplaçar Secretaris, Interventors, llocs que la funció l’aglutina una sola persona. I després que la formació 
passat uns dies estigués disponible pels associats amb una intranet, atenent que són formacions de curta durada 
perquè la legislació canvia constantment doncs que la formació pogués estar disponible, ni que fos les ponències 
escrites via intranet, que des de l’FMC pogués controlar qui accedeix i qui no, però sí que estigués disponible.  El 
Secretari General informa que amb caràcter ordinari, els usuaris de formació de l’FMC disposen de material de 
les jornades i cursos on-line i estan a l’abast dels usuaris des de la data de celebració de l’activitat; això 
evidentment en allò que són jornades de caràcter gratuït. La consulta d’aquesta documentació és molt accessible 
i demanada. En el cas del Seminari de Dret Local estudiarem aquesta possibilitat amb la resta d’entitats que 
participen, doncs no és gratuït i requereix un canvi de format, perquè hi ha un cost important d’aquest Seminari 
pel format que té tradicionalment des de fa trenta anys no pas d’ara. Estudiaríem aquesta possibilitat de posar-ho 
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a l’abast en forma no presencial, tot i que el Seminari és fonamentalment presencial tot i que s’enregistren les 
sessions i que disposen aquestes ponències i aquests ponències corren, perquè són documents molt importants. 
Veurem com podem mantenir l’equilibri i els drets de les persones que fan el pagament de matrícula i ho 
estudiarem amb la resta d’institucions que formen part de l’organització perquè no només som nosaltres: 
l’Ajuntament de Barcelona, la Diputació de Barcelona i l’Escola d’Administració Pública de Catalunya amb els 
que tenim convenis per organitzar aquest seminari. Ho posarem a sobre de la taula i veurem quin format donem 
per intentar que això arribi encara més a més gent - que ja arriba - però ho farem. No podem garantir-ho ara 
perquè hem de parlar amb la gent que fa aquesta activitat juntament amb nosaltres però ho farem.  

 

Finalitza la sessió a les 13.10 hores del dia de la data, estenent-se d’ella la present acta, del contingut de la qual, 
com a Secretari General, CERTIFICO 

 

 

 

 

El Secretari General       El President 
Juan Ignacio Soto Valle       Xavier Amor i Martín 
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